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יהדות באהבה

"ה' עוז לעמו ייתן ה' יברך את עמו  בשלום".
 כך אנו מסיימים את התפילה ואת ברכת המזון ועוד. והכל הולך אחר החיתום. 
מתוך שהשי"ת נותן לנו עוז וגבורה להתגבר על כל אויבינו  מאז ועד עולם, 
הוא מברך אותנו גם בשלום. המלחמה שנכפתה עלינו באה לגלות את מעלתו 
של עם ישראל, את גבורתו ואת ניצחונו על אויבינו הרצחניים שמניפים דגל 
שחור, דגל הרוע, בעולם – ואנו מאמינים באמונה שלמה שהרשעה כולה 
כרגע תאבד, והם ירימו דגלים לבנים המסמלים את הכניעה הגמורה לנו 
ולאלוקי ישראל שנקרא שמו עלינו, ונראה עין בעין בהתקיימות ההבטחה 

שה' אלקי ישראל מלך ומלכותו בכל משלה לעיני כול העולם.  

נכון לעכשיו - עלינו להתחזק ולחזק איש ואת רעהו ואת כלל ישראל 
כולו, להרבות במחשבות טובות דיבורים טובים ומעשים טובים, להתחזק 
בלימוד התורה ובתפילות לשלום חיילינו הגיבורים ולרפואת הפצועים, 
לעזור ולחזק את המשפחות שבעליהן התגייסו למלחמה, ולא ירחק היום 
ותתקיים  הברכה לנגד עינינו - שכל אויבי עמך מהרה יכרתו, והזדים מהרה 

תעקר ותשבר ותמגר ותכלם ותשפילם ותכניעם במהרה בימינו אמן.   
החותם באהבה ובאמונה ומצפה לישועה שלמה במהרה
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שיחה בעת מלחמה1 
 הגיעה עת קץ אחרית הימים. זהו הזמן 
שאנחנו נמצאים בו. הקדוש ברוך הוא לא עזב 
אותנו. הוא עשה לנו טיפולים קשים בגלות, 
היה "ברוגז" איתנו, אבל עתה אנחנו רואים איך 
לאט לאט הוא מתפייס אתנו. ענייני הנהגת 
העולם דרך מלחמות – אינם עניין אנושי. לא 
הממשלה ולא החייל עושים מלחמה, אלא 
הקדוש ברוך הוא מנהל את הכל, וגם את הזמן 
הזה של אחרית הימים. האויב, בקביעתו את 
פרוץ המלחמה ביום הכיפורים, בעיצומו של 
היום הקדוש, לרשעותו צירף גם חילול השם. 
מזימתו היתה "לכו ונכחידם מגוי"2 וגם ביזוי 
כלפי שמיא. אך מתוך חילול השם הגדול 
מתגלה קידוש השם, יצאנו למערכת קידוש 
השם, כמו שכתוב ביחזקאל3: "והתגדלתי 

והתקדשתי ונודעתי לעיני גוים רבים".

 יש כאלה המדברים ששלום הוא חשוב. 
ברור שהוא חשוב, ובוודאי טוב וחשוב שלא 
ייהרגו אנשים שלנו. אבל עיקר השלום המוזכר 
בנביאים הוא שלום בתוכנו, בתוך עם ישראל, 
בתוך תלמידי החכמים. שלום הוא שמו של 
הקדוש ברוך הוא, ושמו של הקדוש ברוך 
הוא מתגלה בתורה, כמו שכתוב: "כי שם ד’ 
אקרא הבו גודל לאלקינו"4. גבורת המלחמה 
מופיעה מתוך גבורתה של תורה, של תלמידי 
חכמים. אבל לגבי הגויים האלה התוקפים 
אותנו – "אין שלום אמר ד’ לרשעים"5. הם 
אינם מוכנים לשלום, הם הומים וגועשים 
ברשע כסל שנאתם לנו ושואפים להשמידנו. 
אותם צריך לשכנע ע"י צה"ל, בטנקים ובפגזים.

 אצלנו נמשכת הגבורה מתוך גידול כוחות 
רוחניים גדולים, וזה חשוב לא פחות מהטנקים 
והמטוסים. מנהיגי המדינה והצבא הם אנשים 

גדולים, הם אינם שונאי 
תורה, ומפעם לפעם הם 
מתגדלים. מתוך ידיעה 
ש"הסייף והספר נתנו 
מן השמים",  מכורכין 
וש"באין חזון יפרע עם"6, 
יש לדעת שכוחנו עושה 
לנו את החיִל, שהקדוש 
ברוך הוא "הוא הנותן 
לנו כח לעשות חיל"7. 
כל אחד מבין שמצוַת 
המלחמה, דורשת אומץ 
וגבורה, עצה ומומחיות 

מלחמתית. וכן כותב הרמב"ם8, שיש לגשת 
לקרב באומץ רוח, במסירות נפש לשם שמים, 
ומתוך כך תחול עלינו סייעתא דשמיא: "... 
ומאחר שיכנס בקשרי המלחמה, ישען על 
מקוה ישראל ומושיעו בעת צרה, וידע שעל 
יחוד השם הוא עושה מלחמה, וישים נפשו 
בכפו, ולא יירא ולא יפחד…". הנה הר"ן9 מברר 
בבהירות מחשבתית נפלאה את הפסוקים 
האלה בצורה נכונה: דע שאתה צריך לגשת 
לקרב באומץ רוח ובעוצם יד, ללא כל רפיון 
רוח כלל. דע שאתה גיבור וחייל טוב למלחמה. 
אין בזה כלל וכלל איסור של גאוה. הגיע הזמן 
להחליף את התפקידים: עד הֵנה אנחנו פחדנו 
מן הגויים, ועכשיו הגיעה העת שהם יפחדו 
מאִתנו. לזה יש צורך גם בכלי מלחמה וגם 
באומץ. זכור שיש לך כח ועוצם יד לעשות 
חיל, וזכור שד' הוא הנותן לך כח לעשות 
את החיל הזה. הכוח קשור בביטחון המוסרי 
הפנימי. גדולי הצבא אינם משחררים בחורי 
ישיבה בגלל פוליטיקה, אלא מתוך הבנה. 
מתוך גבורה פנימית של לימוד תורה, "ד’ עוז 

לעמו יתן, ד’ יברך את עמו בשלום"10, ו"אין 
עוז אלא תורה". מתוך גילוי של תורה בתוכנו 
ומתוכנו, - נזכה לגבורה צבאית ומדינית, ואף 
אחד לא יוכל להזיז אותנו, ונראה "נפלאות 
אשר לא נבראו בכל הארץ ובכל הגוים"11. 12

_
1.  בזמן מלחמת יום כיפור.

2.  תהלים פ"ג ה’.

3.  יחזקאל ל"ח כ"ג.

4.  דברים ל"ב ג’.

5.  ישעיהו מ"ח כ"ב.

6.  משלי כ"ט י"ח.

7.  דברים ח’ י"ח.

8.  הלכות מלכים פרק ז’ הלכה ט"ו.

9.  דרשות הר"ן, תחילת הדרוש העשירי.

10.  תהלים כ"ט י"א.

11.  שמות ל"ד י’.

12.  ע"פ שיחות הרצ"י ארץ ישראל עמ’ 317-8, דברים עמ’ 198.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה

אורות
לבני הנעורים

סֵפֶר 'אוֹרוֹת' לְמָרָן הָרַב 
קוּק הוּא עָמקֹ שֶׁבָּעֲמֻקִּים. 
וְיַחַד עִם זֶה, יֵשׁ בּוֹ גַּם צַד 

פָּשׁוּט שֶׁבַּפְּשׁוּטִים. לָכֵן, 
אֶפְשָׁר לְעוֹרְכוֹ גַּם לִבְנֵי 

הַנְּעוּרִים.
סֵפֶר זֶה בָּנוּי עַל שְׁאֵלוֹת 

לִבְנֵי הַנְּעוּרִים, כְּדֵי לְהוֹצִיא 
מֵהֶם תְּשׁוּבוֹת.
כ. קשה, 114 עמ'
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בעקבות הריגת הבל נגזר על קין שייענש 
לאחר שבעה דורות כפי שאומר למך "כי 
שבעתים יוקם קין ולמך שבעים ושבעה". 
ההסבר הפשוט הוא שבדור השביעי נהרג 
קין. למך הוא דור שישי לקין ובתקופת בנו 
תובל קין, שהיה דור שביעי, הרג למך את קין 
בשעה שיצא לצוד. וכשהתברר לו שהרג את 
זקנו ספק כף אל כף והרג גם את בנו תובל 

קין. )רש"י ד, כג(.

יותר.  אמנם הנקמה האלוקית עמוקה 
התורה מאריכה לספר על צאצאי קין בדור 
השביעי. עדה וצילה, נשי למך, ילדו לו שלושה 
ילדים. יבל יובל ותובל קין. יבל היה אבי יושב 
אוהל ומקנה ויובל אבי כל תופש כינור ועוגב. 
השמות יבל ויובל נשמעים דומים בצליל. 
ואכן ר' אברהם סבע מסביר בספרו צרור 
המור שהם נקראים על שמו של הבל. יבל 
קם במקומו של הבל וזו המשמעות שהיה אבי 
כל יושב אוהל ומקנה, שהפך את רעיית הצאן 
למתקדמת ואיכותית יותר. הבל היה רועה את 
הצאן במקומו, דבר המוגבל למשאבי הטבע 
באותו מקום. יבל לקח את האומנות הזו פיתח 
ושכלל אותה שמקום אוהלו יהיה לפי צורך 
המקנה. זה מעצים את יכולת הגידול של הצאן 
ואת בריאותו כשמזונו וצרכיו מסופקים לו 
כראוי. ויובל אחיו שהיה אבי כל תופס כנור 
ועוגב, סייע לו על ידי פיתוח המוזיקה והנגינה 
באופן שהצאן מובל אחרי המנגינה השובה 
של הרועה המחלל ומנגן לעדרו. לכן נקרא 
גם הוא על שמו של הבל שתכלית אומנותו 
הייתה למלאכת הבל. יבל ויובל הם אפוא 

הקיום של תפיסת העולם של הבל ויתרה 
מזו פיתחו אותה לממדים גדולים ועצומים.

הנקמה בקין אינה רק הריגתו. קין שנא 
את כל מה שהבל מייצג. רועה צאן זו מלאכה 
שיש בה אחריות הנהגה והקרבה בשביל האחר. 
הרועה דואג לצאנו נותן לכל אחד את הדרוש 
לו, עוטף אותו ומטפל בו לפי צרכיו. לכן לא 
במקרה היו אבותינו, יעקב ובניו, והמנהיגים 
הגדולים משה ודוד, רועי צאן. זו מלאכה 
שמגדלת אנשים גדולים ומנהיגים שדואגים 
לזולת לפני שהם דואגים לעצמם. אבל תפיסת 
עולם כזו הייתה שנואה על קין שכשמו המורה 
על קניין עסק בצבירת קניינים ונכסים לעצמו. 
לא לחינם ה' שעה למנחת הבל ולא למנחתו 
של קין אף שקין הוא זה שהתחיל בהקרבה. 
נפשו של הבל הייתה מלאה בטוב שמהותו היא 
להיטיב ולתת לאחר, לעומת קין שהיה מרוכז 
בעצמו ובטובתו הפרטית. תכונת הנפשות 
ידועה רק ליודע תעלומות ולכן את בעל הנפש 
הטובה הוא קיבל ודחה את בעל הנפש הרעה. 

קין שנא אפוא את כל מה שהבל מייצג. את 
העדינות והאחריות, את הארת הפנים, את הטוב 
והנתינה. וקם לרצוח את כל הטוב הזה. אבל 
החכמה האלוקית יודעת לומר ששבעתיים 
תהליכים  יעברו  זמן,  יקח  זה  קין.  יוקם 
ושלבים עליות ונסיגות אבל בסוף הנקמה 
תגיע. והנקמה האמיתית היא כאשר הטוב 
שהרע ניסה להשמיד קם מתעצם ומתגבר. 
והנהגת ה' המובילה את המציאות מסובבת 
את כל המעשים כך שגם הרע בעל כורחו יענה 

אמן. בדור השביעי של קין קמו צאצאי קין 
עצמו והעמידו בעוצמה את תפיסת העולם 
שאביהם רצה להפיל. הרע עצמו בכל מעשיו 
יסובב בסופו של דבר את הופעתו של הטוב. 
והילד השלישי תובל קין שנקרא כך משום 
שתיבל את אומנות הרציחה של קין לעשות 
כלי נשק לרוצחים, נהרג במקביל לעליית הבל 

יחד עם קין ותפיסת העולם שלו.

עם ישראל מלא בטוב, ברצון לתת ולעשות 
טוב. אם שכחנו אז באו כל ההתנדבויות, העזרה 
וההקרבה ההדדית הנשפכים בלי די כדי להזכיר 
לנו.  תפיסת עולם כזו מאיימת על אנשים 
שמה שמניע אותם זה שנאה, שנאת החיים 
שנאת החסד ושנאת כל דבר טוב. אנשים 
שהרוע לשם רוע הוא המחייה אותם. וכמה 
רוע הם יכולים לזרוע. בהתמודדות הלא 
אין  נתפס  ורוע לא  נתפסת מול רציחות 
מילים להכיל ולנחם. אבל כן אפשר לגשת 
לתורה וללמוד. ללמוד מהרצח הראשון של 
הרע את מי שמייצג את הטוב. כך סתם בלי 
סיבה רק כי ה' אוהב אותו יותר כי באמת 
הוא טוב יותר. והתורה באמיתתה מנבאת 
ואומרת שבעתיים יוקם קין. זה יקח זמן זה אולי 
יהיה ארוך ומייגע אבל בסוף הנקמה האלוקית 
תבוא. לא רק נקמה של השמדת הרע שוודאי 
גם היא תבוא, כמו מיתת קין ותובל קין. אלא 
הנקמה האמיתית  שחושפת איך בכל מה שפעל 
הרע ובכל מה שניסה להרוס הוא רק הלך ובנה 
והגביר את הופעת הטוב בעולם. הגרעין של 
האומה הישראלית הוא היות טוב לכול. והטוב 

הזה ינצח. 

בימי שני וחמישי לאחר שקוראים בתורה אומרים תפילות 
שכולן מתחילות במילים "יהי רצון מלפני אבינו שבשמים": 
לכונן את בית חיינו... לרחם עלינו... לקיים בנו חכמי ישראל... 

שנשמע ונתבשר בשורות טובות וכו'. 

אולם התפילה האחרונה אינה מתחילה ב"יהי רצון": "אחינו 
כל בית ישראל, הנתונים בצרה ובשביה, העומדים בין בים ובין 
ביבשה, המקום ירחם עליהם ויוציאם מצרה לרוחה, ומאפלה 
לאורה, ומשעבוד לגאולה, השתא בעגלא ובזמן קריב. ונאמר אמן". 

עלינו לשאול מדוע ארבע התפילות הקודמות מתחילות ב"יהי 
רצון" ואילו התפילה האחרונה של "אחינו כל בית ישראל" אינה 

מתחילה ב"יהי רצון"?

ישנו הסבר נפלא ביותר שאמר ה'שר שלום' רבי שלום רוֹקֵחַ 
)תקמ"ג-תרט"ו 1783-1855( האדמו"ר הראשון של חסידות בעלז: 

"ויש לדקדק למה אין אומרים גם כאן בלשון 'יהי רצון' מלפני 
אבינו שבשמים שכל בית ישראל הנתונים וכו'? ונראה, כיון דיש 

אחדות בין ישראל אז ממילא הוא עת רצון. וזהו שאומרים: 
'אחינו' כל בית ישראל, היינו כאשר בני ישראל הם אחים ורעים, 
אז למותר ]=מיותר[ להקדים 'יהי רצון', ובודאי היא עת רצון".

חיילי צה"ל הם מיקרוקוסמוס של החברה הישראלית. כולם 
נלחמים כתף אל כתף באחדות וברעות נפלאה למען עם ישראל. 
כולם מרגישים את הצער של אחינו כל בית ישראל, הנתונים בצרה 
ובשביה. חיילי צה"ל מוסרים את נפשם להצלת עם ישראל מיד 
אויב אכזרי. בוודאי שהאחדות הגדולה שנבנתה כעת בישראל 

היא בעצמה עת רצון. 

יל אֶת חַיָלֵינוּ מִכל צָרָה וְצוּקָה,  מרֹ וְיַצִּ רוּךְ הוּא יִשְׁ דוֹשׁ בָּ "הַקָּ
כָל מַעֲשֵהׂ יְדֵיהֶם.  רָכָה וְהַצְלָחָה בְּ לַח בְּ וּמִכל נֶגַע וּמַחֲלָה, וְיִשְׁ
חוֹן.  כֶתֶר יְשׁוּעָה וּבַעֲטֶרֶת נִצָּ רֵם בְּ יהֶם, וִיעַטְּ חְתֵּ ר שׂוֹנְאֵינוּ תַּ יַדְבֵּ
כֶם,  י ה' אֱלֹקֵיכֶם הַהלֵֹךְ עִמָּ תוּב )דברים כ,ד(: "כִּ הֶם הַכָּ ם בָּ וִיקֻיַּ

יעַ אֶתְכֶם". חֵם לָכֶם עִם איְֹבֵיכֶם לְהוֹשִׁ לְהִלָּ

שבעתים יוקם קין - 
על הנקמה בשונאי ישראל

אחינו כל בית ישראל נתן קוטלר

עומק הפרשה
 הרב אורן טרבלסי ר"מ במכון מאיר
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שאלות בפרשהשאלות בפרשה
1.       באיזה יום נברא הדשא?

2.       באיזה יום נבראו השקנאים?
3.       מי שכנע את חווה לאכול מעץ הדעת?

4.       מה היה עונשו של אדם הראשון?
5.       מי היה אחיו של קין?

6.       איך קראו לאביו של נוח?

לִשְׁמוֹר עַל הָעוֹלָם
לוםֹ יְלָדִים! שָׁ

ת  בָּ "שַׁ מְיֻחֶדֶת,  ת  בָּ שַׁ הִיא  הַזּאֹת  ת  בָּ ַ הַשּׁ

בֵית  בְּּ ית". אֲנַחְנוּ מַתְחִילִים לִקְראֹ  רֵאשִׁ בְּ

ל הַתּורָֹה מֵחָדָשׁ! נֶסֶת אֶת כָּ הַכְּ

רִיאַת  בְּ רֶת לָנוּ עַל  ית מְסַפֶּ רֵאשִׁ ת בְּ רָשַׁ פָּ

ךְ  ל כָּ רָא עולָֹם כָּ ה. ה' בָּ הָעולָֹם, וְעַל אָדָם וְחַוָּ

שׁ בּוֹ חַיּותֹ, עֵצִים וּפְרָחִים נֶהֱדָרִים. ה'  יֶּ יָפֶה, שֶׁ

פֶה  מְרוּ עַל הָעולָֹם הַיָּ שְׁ יִּ ה שֶׁ שׁ מֵאָדָם וְחַוָּ קֵּ בִּ

רָא, וְלאֹ יְקַלְקְלוּ אותֹוֹ. הוּא בָּ שֶׁ

ה אותָֹם: אַל תּאֹכְלוּ  מִצְוָה אַחַת וּמְיֻחֶדֶת ה' צִוָּ

ה  ה אֶת אָדָם וְחַוָּ תָּ חָשׁ פִּ עַת. אֲבָל הַנָּ מֵעֵץ הַדַּ

עַת. עַל  קוּ, וְאָכְלוּ מֵעֵץ הַדַּ וְהֵם לאֹ הִתְאַפְּ

ן עֵדֶן. ענֶֹשׁ חָמוּר, וְגורְֹשׁוּ מִגַּ ךְ הֵם נֶעֱנְשׁוּ בְּּ כָּ

ים  אֲנַחְנוּ עושִֹׂ לִפְעָמִים עָלֵינוּ לַחֲשׁובֹ לִפְנֵי שֶׁ

לּוֹ. ה' נָתַן לָנוּ  הְיֶה הַתּוצָֹאָה שֶׁ הוּ, מַה תִּ ֶ מַשּׁ

בָרִים טובִֹים, וַאֲנַחְנוּ צְרִיכִים  ה דְּ ךְ הַרְבֵּ ל כָּ כָּ

ינוּ, חָס  מַעֲשֵׂ לּא לְקַלְקֵל אותָֹם בְּ ל שֶׁ דֵּ תַּ לְהִשְׁ
וְחָלִילָה.

ה  מַעֲשֶׂ הָאִמְרָה "סוףֹ  ם אֶת  נְקַיֵּ בּואֹוֹ  אָז 

מורֹ עַל הָעולָֹם  ה", וְכָךְ נִשְׁ חִלָּ בָה תְּ מַחְשָׁ בְּ
רָא! ה' בָּ שֶׁ

ישי, ערוץ הילדים

בתכנים ופעילויות לחיזוק והעלאת המורל!ה'. היכנסו לדף "ביחד ננצח" באתר, וצפו מאמינים ויודעים שאנחנו ננצח בעזרת אנחנו בימי מלחמה לא פשוטה, אך כולנו 

המלצת השבוע
המלצת השבוע

- ברווז נכנס ברגל ימין לברכה באיזו רגל הוא יצא? רגל 

רטובה...

- קמצן אומר לילד שלו: לך לשכנים תבקש מגהץ. הילד 

חוזר ואומר: הם אמרו שאין להם. האבא אומר: טוב אז 

תיקח את שלנו...

- שמעת? הסנדלר פוטר! שמעתי שהיו לו בעיות עם 

ההנעלה...

בראשית
שִלחו אלינו תשובות באתר ערוץ מאיר לילדים, 

meirkids.co.il !ואולי תזכו בפרס
הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! 

באתר meirkids.co.il בטלפון 0732379860
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כמה שנים חי אדם הראשון?
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על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

כשיש מלחמה גדולה בעולם מתעורר כח משיח. עת הזמיר הגיע, זמיר עריצים, הרשעים נכחדים 
מן העולם והעולם מתבסם, וקול התור נשמע בארצנו. היחידים הנספים בלא משפט, שבתוך 

המהפכה של שטף המלחמה, יש בה ממדת מיתת צדיקים המכפרת, עולים הם למעלה בשורש 
החיים ועצמות חייהם מביא ערך כללי לטובה ולברכה אל כלל בנין העולם בכל ערכיו ומובניו. 

ואח"כ כתום המלחמה מתחדש העולם ברוח חדש ורגלי משיח מתגלים ביותר, ולפי ערכה של 
גודל המלחמה בכמותה ואיכותה ככה תגדל הצפיה לרגלי משיח שבה.  אורות המלחמה א

שו"ת חרבות ברזל
ש: היתה מתקפת טרור הכי קשה מאז קום המדינה, 
הרוגים, פצועים, ושבויים, ד' ירחם עליהם. כיצד 

הצליחו בהתקפת פתע? איך לא חשבנו על זה?
ת: לא חשבנו שיעלה על דעתם לצאת למלחמה 

כוללת.
ש: למה, וכי לא ידענו שהם אויבינו?

ת: חשבנו שזה דגם מערבי שסוף סוף אפשר 
להסתדר יחד. חשבנו שאם נעשה להם ויתורים, 
נזכה לשקט ולשלום. לכן הכנסנו עובדים עזתים, 

העברנו כסף קטרי, העברנו אספקה ועוד.
ש: ואולי לא די להם בשלום, אלא הם רוצים מדינה 

ביהודה ושומרון?
ת: שקר וכזב. מטרתם ג'יהאד, ובמיוחד מלחמת 
השמדה של עם ישראל. אותן חיות אדם אומרות 
את זה בפירוש. הרי הערבים עסקו במלחמות 
ובטרור נגדנו עוד לפני מלחמת ששת הימים, 
ועוד לפני קום המדינה, וגם בארצות הנכר. 
לצערנו אין שום חידוש. הם אוחזים לאורך 1500 
שנה באותו קו של שנאת היהודים ורצח היהודים.

ש: גם מוחמד עצמו?
ת: ודאי. הוא הציק לשבטים היהודים הסמוכים 
לו. בשבט אחד הוא הרג את כל הגברים, ובאשר 
לנשים ולילדים הוא הכריח אותם להתאסלם 
ומכר אותם לעבדים. גם אחר כך, היה טבח גדול 
בח'יבר ליהודים שלא התאסלמו. בסיכום, קרב 

לחיים ולמוות.
ש: ואחר כך?

ת: גם יורשו עומר המשיך באותה דרך וגירש 
את כל היהודים בחצי-האי ערב. מעשים אלו 
משמשים דוגמה למוסלמים לכל אורך הדורות. 
הסיתו וליבו את השנאה נגדנו על ידי כל מיני 

תיאורים שקריים ומשפילים.
ש: אבל נהוג לומר שהיה טוב ליהודים במדינות 

האיסלאם?
ת: הכל יחסי. היה פחות גרוע מאשר במדינות 
הנצרות. אגב, המוסלמים גם ניזונו נגדנו במהלך 
הדורות מהאשמות נוצרים כלפינו: רצח האל, 

עלילת דם, וגם פרוטוקול זקני ציון.
ש: לא היו תקופות יותר טובות אצלם?

ת: לא. זו רדיפה שיטתית לאורך כל ההיסטוריה. 
גם בתקופת האימפריה המוסלמית, גם תחת 
השלטון הסוני, גם בשלטון השיעי, גם בתקופה 
המודרנית, גם לפני קום המדינה, גם לפני מלחמת 
ששת הימים וגם אחריה )עיין ערך "אנטישמיות 

מוסלמית" בויקיפדיה – מ"צ(.
ש: אך יחסית יש בימינו יותר אנטישמיות אצל 

הנוצרים?
ת: דווקא לא. אצלם זה הכי גבוה. בשנת תשע"ד 
ידי הליגה נגד השמצה, על  נערך סקר על 
האנטישמיות בעולם. האחוז הכי גבוה בעולם הוא 
74% במזרח התיכון ובצפון אפריקה, וביהודה 
שומרון ועזה 93%. בין המוסלמים, 49% הם 
אנטישמים )עיין ערך "מדד האנטישמיות בעולם" 

בויקיפדיה – מ"צ(.
ש: ומה בדבר הטענה שאם ניתן להם מדינה הם 

יירגעו?
ת: שקר וכזב. קודם כל, יש להם 22 מדינות בשטח 
שהוא פי 500 ממדינת ישראל, זה לא מספיק?! 
שנית, הם כבר קיבלו מדינה על חשבוננו מגבולות 
המנדט, זו ירדן, שיש בה 90% פלסטינים ו-10% 
השמים. שלישית, אחרי הגירוש מגוש קטיף, 
אנו לא רואים שהם נרגעו בעזה, אדרבה נעשו 
רעים עוד יותר, לא רק כלפינו, אלא גם ביניהם. 

הם רוצחים אחד את השני.
ש: היטלר ימח שמו היה גרוע מהם…

ת: נכון. אך אין זו נחמה. אגב, המופתי הירושלמי 
חאג' אמין אל-חוסייני ימח שמו, עשה יד אחת עם 
היטלר, והבטיח לו לחסל את כל היהודים במרחב 
הערבי. הוא היה חבר טוב של אייכמן, ואף גייס 
מוסלמים ליחידת מיוחדת בוואפן אס אם. הוא 
התנה את שיתוף הפעולה עם הגרמנים למתן יד 
חופשית לחיסול את היהודים בכל מדינות ערב.
ש: אכן אנטישמים גדולים מאז ועד הנה! אך 
האם מלבד השנאה, גם עשו פוגרומים ביהודים?
ת: בוודאי, עשו ועשו ביהודים, ד' ינקום דמם. 
טבח היהודים בפאס )ד' אלפים תשצ"ג(, עוד 
טבח בפאס )ה' אלפים רכ"ה(, עלילת דמשק, 
שואת יהודי לוב, פרעות טריפולי )תש"ה(, 
התריתל, פרעות אוג'דה וג'ראדה, פרעות קהיר 
ואלכסנדריה )תש"ה(, הפרהוד, פרעות עדן 
)תש"ז(, טבח חברון )תרפ"ט(, טבח צפת )תרפ"ט(, 
מאורעות תרפ"א, מאורעות יפו )תרפ"ח(, עלילת 
דם בשיראז )תר"ע( )עיין כל אלה בויקיפדיה – מ"צ(.

ש: אז שום דבר לא השתנה מאז ועוד היום!
ת: בודאי השתנה והשתנה. בחסדי ד' יש לנו 

צה"ל ד' ישמרנו וישמרהו!
ש: אבל למה הם כאלה רעים? הרי האדם נברא 

בצלם אלקים?
ת: ודאי צלם אלקים. אבל יש גם "החיה שבאדם". 
זה שם ספר של הסופר הצרפתי המפורסם אמיל 
זולא שבו הוא מתאר באופן פסימי ושחור מאוד 
את הדחפים הרצחניים שבאדם. זה לא משנה אם 
יש אמת בתיאוריה המדעית שמוצאו של האדם 
מן החיה, מה שמטריד אותנו אינו מה שהיה פעם, 
אלא מה שעתה יש בו חיה, מה שבעל התניא 

מכנה בפרק הראשון הנפש הבהמית.
אגב, עובדי עבודה זרה הקדומים העריצו חיות, 
כלומר את החייתיות שבהם. אפשר לראות 
בתמונות ובפסלים, שפרעה הניח על ראשו צורה 
של נחש "בתור תפילין". גם המחבלים הערבים 
הם נחשים, אבל נחשים מחופשים לבני אדם, 

כאילו תרבותיים.
ש: נחש מבפנים ואדם מבחוץ!

ת: כן. כך מסביר הרמב"ם את דברי חז"ל על 
הפסוק "ויחי אדם שלשים ומאת שנה, ויולד 
בדמותו כצלמו" )בראשית ה ג( – "כל אותן 

מאה ושלושים שנה שהיה אדם נזוף בהן, היה 
מוליד רוחות" )עירובין יח ב. בראשית רבה כ 
כד(. "רצונם לומר שדים" )מורה נבוכים א ז(, 
כלומר "אינו איש, אבל בהמה על צורת איש 
ותבניתו, אבל יש לו יכולת על מיני ההיזק וחידוש 
הרעות, מה שאין כן לשאר בעלי החיים" )שם(. 
שד הוא אדם מבחוץ וחיה מבפנים, הרבה יותר 

מסוכן מבעל חיים.
ש: אז מה עושים עם נחש?

וכן  לא משא ומתן. אלא מחסלים אותו.  ת: 
במלחמה מחסלים.

ש: דין מוות למחבלים?
ת: כן. לא משנה איך הנחש נושך – בנשק, בסכין 
או באבן. לא מועיל להכניס מחבלים לבית הסוהר. 
אחר כך הם משתחררים, ושוב עסוקים ברצח.

ש: בכל זאת, האם אין תקווה בשיחות שלום עם 
מחבלים?

ת: כבר כתב הרמב"ם שהכיר היטב את הערבים 
באגרת תימן: "וכל זמן שאנו רודפים שלומם, הם 
רודפים אחרינו בחירום ובמלחמה, כמו שאמר 
דוד המלך, עליו השלום: אני שלום וכי אדבר 
המה למלחמה )תהילים קכ ז(" )הוצאת מוסד 

הרב קוק עמ' קפה(.
ש: כל הערבים נחשים?

ת: לא. אסור לומר מוות לערבים. יש לומר מוות 
למחבלים. ובכל זאת יש בעיה. פעם אמרה ערביה 
אחת ישרה וחשובה )אולי באו"ם(: יש 300 מיליון 
ערבים רוצחים, ועוד מיליארד שאינם רוצחים 

אבל שותקים…
ש: יש גם יהודים רוצחים?

ת: נכון. וגם נגדם יש להילחם בכל תוקף, כולל 
מי שרוצח את אשתו. אבל כל אלה נדירים מאוד 
מאוד, יוצאי דופן. ובעיקר עם ישראל אינו שותק 
אלא לוחם נגדם בכל תוקף. אבל על ישמעאל 
נאמר "פרא אדם", לא אדם שהוא פרא, אלא 
פרא בצורת אדם. ולא רק אותנו הם רוצחים, 
אלא גם זה את זה, כל פעם בארץ אחרת, ראה 
מה קרה עתה בסוריה, ומה קרה עם דאעש. 

כמובן אין זו נחמה.
ש: נחזור לעם ישראל. מה יהיה כאן עם המחבלים?
ת: אמרנו, הפתרון הוא צה"ל. צה"ל מוסר נפשו 
יומם ולילה, בין שזה גלוי בין שזה חסוי, ויש 
להודות לו יומם ולילה. כמובן, אי אפשר לסגור 
את הטרור הרמטית. אבל כמעט הרמטי, וכן 

להעניש קשות את המחבלים.
ש: ומה עלינו להרגיש מול הפיגוע הנורא הזה 

דווקא בימי שמחה?
ש: שעוד לא הסתיימה העבודה. עוד הרבה יש 
לנו לעשות. אמנם עברנו במדינה כברת דרך 
ארוכה, אבל יש עוד עבודה רבה לפנינו. ואנו 
נמשיך לבנות את ארצנו ולהיבנות בה במפלאות 

ד' עלינו. 
חזק חזק ונתחזק.


